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18 вересня — День працівника лісу

До 20-ї річниці 
незалежності України



Зі святом!

Шановні колеги: 
працівники і ветерани лісової галузі!

Дорогі юні друзі — 
члени учнівських лісництв!

Щиро вітаю всіх вас зі святом — 
Днем працівника лісу!

Народна мудрість ствер-
джує: ліс — культура бага-
тьох поколінь. І лісівники 
сьогодні використовують 
те, що створила природа і 
наші пращури, наші попе-
редники. Тому нам потріб-
но передати ліси дітям і 
онукам, прийдешнім поко-
лінням, у такому стані, щоб 
люди згадували нас до-
брим словом.

Здавна старовинна Сі-
верська земля славиться 
своїми зеленими лісови-
ми масивами. І нині одним 
з найважливіших завдань 
чернігівських лісівників є 
збільшення площі лісів — 
за рахунок заліснення не-
угідь і тих малоцінних зе-
мель, котрі виводяться з 
сільськогосподарського користування, а та-
кож підвищення продуктивності і якості лісів. 
Наша галузь робить стабільний внесок в еко-
номіку Чернігівщини і має вагомий потенціал 
та хороші перспективи розвитку. Гідно справ-
ляються лісівники з поставленими перед ними 
завданнями, адже опираються на професійну 

відповідальність, набуті досвід і вміння, від-
дано і наполегливо працюючи будь-якої пори 
року. Особливо хочеться відмітити виробничі 
здобутки колективів таких державних підпри-
ємств, як «Холминське та Новгород-Сіверське 
лісові господарства».

У нашій галузі працює 
немало прекрасних фа-
хівців — рядових трудів-
ників, лісничих, керівни-
ків підприємств! А скільки 
чудових лісівничих динас-
тій утворилося! І юна змі-
на підростає — яких гарних 
підлітків, справжніх захис-
ників зеленого друга, ви-
ховують у Добрянському та 
Городнянському учнівських 
лісництвах.

Дорогі колеги!
Ви примножуєте лісові 

багатства Сіверського краю. 
І віддаєте обраній справі 
свою добротворчу енергію, 
свої сили і душевну красу.

Вітаю вас з нашим про-
фесійним святом, зичу міц-
ного здоров’я, невичерпно-

го оптимізму, щастя-затишку в родинному колі, 
вдячності та людського тепла за вашу роботу.

Валерій Лозицький,
начальник Чернігівського обласного 

управління лісового та мисливського 
господарства

Шановні працівники 
лісового господарства 

України!

Цього чарівного осін-
нього дня я маю честь 
звернутися до вас із те-
плими та щирими словами 
привітання з нагоди спіль-
ного свята — Дня праців-
ника лісу! 

Ліс — наше найбільше 
природне багатство, запо-
рука екологічної безпеки та 
основа економічного про-
цвітання країни. 

Щодня ми докладає-
мо максимум зусиль за-
для розквіту галузі лісового 
господарства, утверджує-
мо Україну на міжнародно-
му рівні, роблячи її конкурентоспроможною та 
економічно розвиненою країною-партнером для 
всього світу! Я переконаний, що й надалі в галу-
зі підвищуватиметься заробітна плата,  покра-

щуватимуться умови праці, 
модернізуватиметься ви-
робнича техніка та впрова-
джуватимуться новітні тех-
нології. 

Ще багато нам варто 
зробити задля збережен-
ня, відтворення та належ-
ного використання лісо-
вих ресурсів України, але я 
впевнений, що у кожного з 
нас вистачить сил на здій-
снення всіх задумів. 

Прийміть найщиріші ві-
тання й побажання миру, до-
бра, справедливості, міц-
ного здоров’я та сімейного 
благополуччя. Божого бла-
гословення вам і вашим 
рідним, дорогі лісівники!

З повагою, 
Голова Державного

агентства лісових ресурсів України 
Віктор Сівець
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З нагоди Дня працівника 
лісу нагороджено:

Нагрудним знаком 
Державного агентства 
лісових ресурсів України 
«За бездоганну службу 
в державній лісовій 
охороні України»

Постернака 
Миколу Яковича — 
лісничого Берестовецького 

лісництва ДП «Борзнянське лі-
сове господарство»;

Кравченка 
Віталія Васильовича — 
помічника лісничого Холмин-

ського лісництва ДП «Холмин-
ське лісове господарство».

Нагрудним знаком 
Державного агентства 
лісових ресурсів України 
«Відмінник лісового 
господарства України»

Костенка Анатолія 
Івановича — 
лісничого Косачівського ліс-

ництва  ДП «Остерське лісове 
господарство»;

Соколенка Сергія 
Федоровича — 
головного інженера ДП «Борз-

нянське лісове господарство».

Почесною грамотою 
Державного агентства 
лісових ресурсів України 
і ЦК профспілки 
працівників лісового 
господарства України

Ювченка Василя 
Дмитровича — 
майстра лісу ДП «Борзнян-

ське лісове господарство»;
Козловського Володимира 
Миколайовича —
 лісничого Кобижчанського 

лісництва ДП «Ніжинське лісове 
господарство»;

Гребінника Віктора 
Васильовича — 
водія лісовозного автомобіля 

ДП «Городнянське лісове госпо-
дарство»;

Пінчука Олександра 
Анатолійовича —
помічника  лісничого ДП «До-

брянське лісове господарство»;

Литвиненка Володимира 
Олексійовича —
вальника лісу ДП «Корюків-

ське лісове господарство»;
Михайленка 
Станіслава Степановича — 
майстра лісу ДП «Новгород-

Сіверське лісове господарство»;
Гнідого Олександра 
Васильовича — 
начальника нижнього складу ДП 

«Ніжинське лісове господарство»;
Журавльова Віктора 
Миколайовича — 
верстатника деревооброб-

них верстатів ДП «Остерське лі-
сове господарство»;

Зобенька Миколу 
Васильовича — 
провідного економіста ДП 

«Прилуцьке лісове господарство»;
Артеменка Олександра
Петровича — 
водія лісовозного автомобіля 

ДП «Семенівське лісове госпо-
дарство»;

Подлєгаєва Сергія 
Володимировича — 
начальника цеху переробки 

деревини ДП «Холминське лісо-
ве господарство»;

Пирога Миколу 
Миколайовича — 
начальника відділу мислив-

ського господарства апарату 
управління Чернігівського об-
ласного управління лісового та 
мисливського господарства.

Подякою Голови 
Державного агентства 
лісових ресурсів України

Кордюка Анатолія 
Михайловича — 
водія автомобіля ДП «Борз-

нянське лісове господарство»;
Вороб’я Андрія 
Петровича — 
помічника лісничого ДП «Горо-

днянське лісове господарство»;
Шкраба Юрія Васильовича — 
водія лісовозного автомобі-

ля ДП «Добрянське лісове госпо-
дарство»;

Котляревську 
Надію Олексіївну — 
бухгалтера лісництва ДП 

«Корюківське лісове господар-
ство»;
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На колегії. Із доповіді Валерія Лозицького

Іспит за І півріччя складено

 За I півріччя створено лісів на 
площі 1989,0 гектарів, що стано-
вить 103% річного завдання, в 
тому числі створено 373,9 гек-
тарів нових лісів. Площа відтво-
рених лісів за рік перевищить  
на 20% площу минулорічних су-
цільних зрубів.

 Створення високопродук-
тивних, біологічно стійких, цін-
них деревостанів  може бути 
забезпечено тільки за умо-
ви якісного насіння із поліпше-
ними генетичними властивос-
тями. Таке насіння збирається 
лише із об’єктів постійної лі-
сонасінневої бази. Для цього 
створюються клонові, родин-
ні лісонасінневі плантації, роз-
роблена обласна Галузева про-
грама розвитку лісонасінневої 
справи на 2010-2015 роки.

У підприємствах управлін-
ня нараховується 93 розсад-
ники загальною площею 37,71 
гектара, а також 45 теплиць 
— 0,734 га,  50 коробів—0,121 
га, де щорічно вирощується в 
середньому 25 млн. шт. стан-

дартного садивного матеріалу.
Сьогодні підприємства пра-

цюють над збільшенням об-
сягів вирощування садивного 
матеріалу в контрольованому 
середо вищі, із закритою коре-
невою си с темою,  збільшенням 
вирощування асортименту по-
рід, беруть напрямок на виро-
щування декоративного садив-
ного матеріалу.

На жаль,  цьогорічні кліма-
тичні умови створюють мож-
ливість виникнення осередків 
шкідників та хвороб лісу.

За півроку в підпорядкованих 
управлінню лісах виникла 31 по-
жежа на площі 14,3 га. Найгірше 
спрацювало по охороні лісів від 
пожеж Остерське підприємство, 
на території якого було 10 ви-
падків пожеж на площі 11,37 га.

Для виявлення порушни-
ків правил пожежної безпеки 
проведено 290 рейдів. Під час 
рейдів виявлено 81 порушника 
правил пожежної безпеки. Всіх 
порушників притягнуто до адмі-
ністративної відповідальності.

Приділяється особлива ува-
га охороні державного мислив-
ського фонду. Постійно про-
водяться рейди по охороні 
мисливських угідь. Результат 
цієї роботи  вже є — складено 
31 протокол на порушників по-
лювання та стягнуто штрафів на 
суму 4709 грн.

Відмітимо, що за 6 міся-
ців цього року підприємствами 
було заготовлено ліквідної де-
ревини від усіх видів рубок в об-
сязі 419,2 тис. м3 (На рубках го-
ловного користування — 307,6 
тис. м3, або 73%. Річний план 
заготівлі виконано на 52,3%, в 
тому числі по рубках головного 
користування на 51,6%.

Рубками формування і оздо-
ровлення лісів пройдено 7,3 
тис. га лісу. Виконано план ру-
бок догляду в молодняках, по 
прорідженню, прохідних рубок.

Всього по управлінню на РГК 
заготовлено 255,8 тис. м3 лісо-
матеріалів круглих, або 103,9% 
від завдання.

Фанерної сировини для 
стругання з початку року віді-
брано 767 м3, що становить 69% 
від річної заготівлі. Найбільше її 
заготовлено у Ніжинському ліс-
госпі — 348 м3, Городнянському 
— 138 м3, Добрянському — 95 м3 
та Холминському — 62 м3.

Більшість підприємств за-
ймаються відбором фансиро-
вини для стругання.

Проводиться заготівля пи-
ловника дубового 1 ґатунку. 
Згідно з поставленим завдан-
ням, заготовлено 1,6 тис. м3, або 
96,7% від запланованого. Най-
більша кількість пиловника 1 ґа-
тунку у ДП «Ніжинське ЛГ» — 1064 
м3,  за ним ідуть: ДП «Городнян-
ське ЛГ» — 224 м3, ДП «Холмин-
ське ЛГ» — 106 м3, ДП «Борзнян-
ське ЛГ»  — 80 м3 та «Прилуцьке 
ЛГ» — 63 м3.

Пиловника хвойного під-
приємствами заготовлено 
186,8 тис. м3. Найбільш ре-
сурсні в цьому плані працівни-
ки ДП «Добрянське ЛГ» — 33,5 
тис. м3, ДП «Холминське ЛГ» — 
23,2 тис. м3,  ДП «Семенівське 
ЛГ» — 22,4 тис. м3 та ДП «Черні-
гівське ЛГ» — 21,5 тис. м3.

Колективи підприємств управління, незважаючи на 
об’є кти вні та суб’єктивні причини,  роблять все необхідне, 
щоб забезпечити вчасне відтворення лісів,  що надалі до-
зволить безперервно та ефективно поповнювати запаси 
деревини, зберегти і підвищувати корисні властивості лі-
сів, зміцнювати екологічний стан в області.
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Завдання по відбору 1 ґатунку 
пиловника хвойного виконали всі 
підприємства.

В середньому по управлін-
ню 74% реалізованої деревини 
складають лісоматеріали круглі, 
17% — технологічна сировина та 
9% — дрова паливні.

Від ефективності відбору де-
ревини залежить фінансовий 
стан підприємств.

Вартість знеособленого реа-
лізованого кубометра по управ-
лінню — 371 грн., що більше на 
104 грн. від відповідного періоду 
минулого року.

Крім реалізації в круглому ви-
гляді, підприємствами було на-
правлено на переробку 52,7 тис. 
м3 деревини. Виро-
блено з неї продук-
ції на суму 26316,9 
тис. грн., що більше 
на 19% від відповід-
ного періоду минуло-
го року.

У організації ви-
робничих процесів 
важливим є питання 
безпеки праці наших 
трудівників.

Отож цій роботі 
приділяється належ-
на увага.

На підприємствах 
не допущено ви-
падків виробничого 
травматизму. Праців-
ники забезпечуються 
засобами індивідуального та ко-
лективного захисту, побутовими 
приміщеннями, проходять від-
повідне навчання. Розроблені і 
виконуються комплексні заходи 
щодо покращення умов праці.                      

У І півріччі 2011 року обсяг 
реалізованої продукції склав 
160644 тис. грн. і зріс порівня-
но з відповідним періодом мину-
лого року на 52300 тис. грн., або 
на 48,3%. Збільшення обсягів 
реалізації продукції забезпечи-
ли всі лісогосподарські підпри-
ємства. Понад середньооблас-
ний темп росту реалізації мають 
Семенівський (164,8%), Корюків-
ський (164,5%), та Холминський 
(151,5%) держлісгоспи.

Реалізація продукції на 1 
га лісового фонду за І півріч-
чя 2011 р. склала 407,1 грн. і 
зросла у порівнянні з минуло-
річним періодом на 131,3 грн., 
або на 47,6%.

Найкраще працювали в І пів-
річчі і мають реалізацію на 1 га 
Н-Сіверський — 539,1 грн., До-
брянський — 536,2 грн. і Холмин-
ський — 534,2 грн. держлісгоспи. 
При цьому, якщо південні держ-
лісгоспи, такі як Борзнянський і 
Прилуцький, обмежені ресурс-
ним потенціалом, то в ресурсно-
му Чернігівському недостатньо 
проводиться робота по мобіліза-
ції власних коштів від реалізації 
продукції лісового господарства 
та переробки деревини.

Забезпечивши виконання всіх 
запланованих лісогосподарсь-
ких заходів, рентабельність реа-
лізованої продукції зросла з 4,0% 
до 4,1%.

За І півріччя в розвиток вироб-
ництва лісогосподарськими під-
приємствами інвестовано 4 993 
тис. грн. капітальних вкладень 
власних коштів підприємств, в т. 
ч. в оновлення основних засобів, 
в капітальне будівництво та бу-
дівництво лісовозних доріг.

З початку 2011 року на веден-
ня лісового господарства на-
правлено 31449,5 тис. грн.

З розрахунку на 1 га лісового 
фонду найбільше власних коштів 
вкладено Корюківським — 119,9 
грн., Семенівським — 117,2 грн. і 
Холминським — 105,1 грн. держ-
лісгоспами.

До кінця року цей показник пла-
нується довести до 200 грн. на 1 га.

За результатами фінансової 
діяльності підприємствами отри-
мано 1285 тис. грн. чистого при-
бутку, що на 585 тис. грн., або на 
83,6% більше відповідного періо-
ду минулого року.

Протягом звітного періоду в 
підприємствах обласного управ-
ління проводились певні струк-
турні зміни, вживались заходи 
щодо покращення державних га-
рантій в оплаті праці і соціально-
го захисту.

Станом на 1 липня 2011 р. се-
редньомісячна заробітна плата 
в еквіваленті повної зайнятос-
ті в цілому по управлінню склала 
2658 грн. і зросла — порівняно з 
відповідним періодом 2010 року 
— на 894 грн., або на 50,7%.

У І півріччі 2011 року продук-
тивність праці по управлінню 
склала 50390 грн. і зросла — у по-
рівнянні з відповідним періодом 
минулого року — на 17227 грн., 

або на 51,9%.
Найбільш висо-

ка продуктивність 
праці в Добрян-
ському — 69680 
грн., Холминсько-
му — 63049 грн. 
підприємствах.

Всього до бю-
джетів та Пенсій-
ного фонду спла-
чено 41872,3 тис. 
грн., що більше 
минулорічного на 
11655,8 тис. грн., 
або на 38,6%.

Платежі до Пен-
сійного фонду 
складають 19651,2 
тис. грн. (149,4% 

до відповідного періоду минуло-
го року).

У лісах управління нарахову-
ється 371 об’єкт природно-запо-
відного фонду площею 82311,14 
га (21% від загальної площі лісів). 
Частка заповідних лісів в цілому 
перевищує відповідний показник 
інших управлінь Поліської зони.

У підприємствах управлін-
ня працює 8 учнівських лісництв. 
Планується в нинішньому році 
кількість таких лісництв подвоїти.

Взято новий напрямок пропа-
гандистської роботи по створен-
ню екологічних стежок, міні-ден-
дропарків та музею лісу.

З метою недопущення випус-
ку «забрудненої продукції», пе-
реопромінення працівників — в 
складі підприємств управління 
працює радіологічна служба. Ра-
діологічний контроль продукції 
ведеться в 6 підприємствах,  в ін-
ших 5 — вибірково.
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Реалії  та потенційні можливості

«ЕкономІка склаДається                      
          З копІйок»...

Ліси займають приблизно 
третю частину території Чер-
нігівщини. От тільки що дріму-
чі хащі, якими вони славилися 
з давніх-давен, залишилися в 
літописах і казках: нині усі на-
садження — від сторічних до 
одноденних — під пильним на-
глядом лісівників. До речі, не-
має нині «дрімучості» і в ко-
ристуванні лісовими дарами 
— завдяки розвитку науки і 
освоєнню нових технологій.

КОПІйКА 
ДО КОПІйКи…

Основним виробничим під-
розділом у Корюківському ліс-
госпі, як і в усіх інших, є нижній 
склад, куди вивозиться, а потім 
відвантажується у вагони осно-
вний обсяг лісопродукції. Але 
громіздкі вантажівки ніхто не га-
няє у глибину лісу: набагато зруч-
ніше виявилося докупити до ко-
лісного трактора транспортний 
візок з маніпулятором — і процес 
значно спростився та здешевив-
ся: відпала потреба у підйомно-
му крані. Тракторист, оперуючи 
важелями, за півгодини наван-
тажує причеп і вивозить його до 
дороги з твердим покриттям, де 
чекає машина. Це заощаджує 
час, бензин і кошти.

— Економіка складається з 
копійок! — зауважив начальник 
цеху переробки деревини Ана-
толій Макаренко, з яким ми роз-
мовляли перед тим, як поїхати на 
лісосіку. — Прибутки мають не 
там, де вирубують багато лісу, а 

там де враховують усі дрібниці. 
Ми от, приміром, любимо співп-
рацювати з давніми партнера-
ми, тому що знаємо усі їх вимоги 
і вподобання: як обробити дере-
во, як скласти готову продукцію, 
яка частково йде на експорт. Еко-
номиться час — економляться 
кошти.

Дійсно, у цеху, де увесь вироб-
ничий процес проходить на вер-
статах та лініях переробки дере-
вини, здавалося, ніхто не робить 
жодного зайвого руху. «Не дивно, 
що колектив Корюківського ліс-
госпу має найвищу продуктив-
ність праці,  — подумалося.  — Та 
й за обсягом реалізованої про-
дукції він один з кращих: у пер-
шому півріччі нинішнього року 
тут продано деревини більше ніж 
на 9 мільйонів гривень».

…І ПОСАДиТи 
МІЛьйОН ДеРеВ

— Ми продаємо столітній ліс, 
посаджений нашими дідами, а 
той, який садимо ми — зрубають 
онуки,  — з такими словами ліс-
ничий Корюківського лісництва 
Олександр Вербицький запро-
сив на ділянку із однорічними сі-
янцями ялини, дуба і сосни.
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Такі крихітні майбутні дерева 
раніше доводилося бачити лише 
в теплицях. А висіяти їх у відкри-
тий ґрунт не в кожному господар-
стві наважаться. Виявляється, 
цей спосіб вирощування майбут-
ніх саджанців — цілком реаль-
ний, якщо суворо дотримуватися 
усіх технологій.

— Подивіться, навколо цієї ді-
лянки ростуть сосни із доміш-
ками листяних порід. Отже, се-
редовище для них тут добре,  
— пояснив Олександр Анато-
лійович. — Тим більше, що ми 
дуже ретельно готували ґрунт 
під посадку — вирівнювали, 
утрамбовували, робили спе-
ціальні борозенки. Другою го-
ловною справою було вчас-
но посіяти — рано навесні, аби 
сходи встигли укоренитися до 

спекотного літа. І насіння доби-
рали не аби-яке: жолуді, примі-
ром, з пізніх форм дуба, щоб у 
нашій місцевості їм було ком-
фортно.

Весною з цих ділянок викопа-
ли і висадили біля двох мільйонів 
сіянців. Ще 800 тисяч продали 
сусіднім господарствам.

Вирощені у природних умовах 
сіянці після пересадки їх на по-
стійне місце проживання просто 
«вистрелюють» вгору.

— Якість садивного матеріа-
лу і механізований догляд! — по-
казав лісничий ділянку молодого 
лісу з на диво красивими сосон-
ками. — Раніше ми пололи між-
ряддя вручну, сапами. Дуже за-
тратним був процес.

Молодий працівник лісництва 
Леонід Бабко блискавично сти-
нав кущорізом самосіви акації. 
За 20 хвилин роботу було вико-
нано. Економіка по-корюківськи 
— справді ефективна.

ХОЛМиНСьКІ 
НОВиНКи

Навесні, побувавши у Горо-
днянському лісництві і побачивши 
на узліссі супер-сучасні прилади 
— від лазерного висотоміра дерев 
до комп’ютера зі GPS-приймачем, 
— думала, що після цього лісничі 
мало чим можуть здивувати. І по-
милилася. Тому що в селищі Хол-
ми показали ще одну цікаву тех-
нічну новинку — відеокамеру, 
встановлену на вершечку огля-
дової вежі. А внизу, у затишному 
приміщенні на моніторі — картин-
ка, котра охоплює 40-кілометро-
ву відстань. Про таку новацію вже 
доводилося чути, але побачити на 
власні очі — зовсім інша справа. 
Чітке зображення навколишніх лі-
сів під помереженим хмарами не-
бом негайно продемонструє най-
менші ознаки близької чи далекої 
пожежі, навіть координати вкаже. 
Адже техніка не втомлюється і не 
відволікається.

— Покажіть ще! А село можна 
наблизити? — допитувалася, спо-
діваючись ще раз побачити гран-
діозне технічне диво, котре годину 
тому трапилося на лісовій дорозі.

Втім, відеокамера мала слід-
кувати за чистотою обрію, а за-
ворожуюче видовище, за яким 
пощастило спостерігати в селі 
Кудрівка, і так не забудеться. 
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То був причеп з маніпулятором на 
базі автомобіля КРАЗ, який при-
значений для завантаження та-
кого собі дебелого 6-метрового 
соснового кругляка. Для могут-
ньої деревини — могутня техні-
ка! А інша з таким вантажем і не 
справилася б.

— Близько мільйона гривень 
віддали за цю потужну «іграшку»,  
— похвалився головний 
лісничий Холминського лісгос-
пу Олександр Проява. — Вона за 
раз навантажує 40-42 кубометри 
окорованої деревини. Вивозить 
з лісосіки до умовленого місця і 
перевантажує на великовантаж-
ний автомобіль. Далі шлях по-
ліського кругляка пролягає до 
Бєлгорода-Дністровського, де в 
порту переходить під опіку ново-
го власника.

Особливо вразила робота во-
дія Краза Юрія Мисника. На си-
дінні, котре підвищується над 

кузовом і причепом, він керує 
процесом вивантаження — за-
вантаження. І виконує свою ро-
боту філігранно. Недаремно ж 
торік демонстрував своє умін-
ня на Всеукраїнському конкурсі у 
Харкові, де посів друге місце.

НА ЗМІНУ ЯЛиНАМ — 
МОДРиНи

Насамкінець у Холминському 
лісгоспі показали новинку, ко-
тра незабаром має стати звич-
ним явищем у поліських лісах. 
Це — сіянці модрини. І проко-
ментували:

— Ці насадження прийдуть на 
заміну ялиновим лісам, котрі при 

нинішній зміні клімату масово 
всихають. При чому не молодняк, 
а цілі ділянки зрілих дерев.

— А чому саме модрини? — ці-
кавлюся.

— Тому що вони такі умови ви-
тримують краще,  — відповідає 
Олександр Проява. — А дере-
вина їх не менш цінна. Вона має 
таку щільність, що тоне у воді. 
Увесь Санкт-Петербург на мо-
дрині побудований.

Дійсно, судячи із життєрадіс-
ної зелені молодих насаджень, 
вони на Поліссі почуваються про-
сто пречудово.

А в лісгоспі — експеримен-
тувати — так експерименту-
вати! — пішли далі. Біля сво-
го адміністративного будинку, 
неподалік від дуже пізнаваль-
ної екологічної стежки, створи-
ли міні-дендропарк із 27 деко-
ративних порід, які ще десяток 
років тому навряд чи прижили-

ся б. А нині тут прекрасно почу-
ваються такі екзоти як платан, 
катальпа китайська, гібіскус бі-
лий, гінкго, павловнія, червоно-
брунька східна, золотий дощ, 
тюльпанове, оцтове, кавове де-
ревця…

…Про дерева говорять, що 
вони корінням знаходяться у 
вчорашньому, а кроною — у за-
втрашньому дні. А лісівникам, 
образно кажучи, лишається 
лише стовбур. І відповідальність 
за те, щоб ліси дійшли й до на-
щадків.
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За досвідом до сусідів

До полтавців і сумчанКОМПеТеНТНО

Володимир ХОМеНКО, 
голова Чернігівської обласної 
державної адміністрації:

— Ми хочемо кардинально перегля-
нути використання лісодеревини як то-
вару. На жаль, основна її частина досі 
йшла з області у вигляді кругляку. І тому 
ми ставимо завдання так, щоб більша 
частина лісу була перероблена, щоб це 
виходив вже готовий продукт — чи ме-
блі, чи якийсь будівельний матеріал — 
уже закінчений. Щоб від використання 
лісу вся додана вартість залишалася на 
території області.

Валерій ЛОЗиЦьКий, 
начальник Чернігівського 
обласного управління лісового 
та мисливського господарства:

— Наші лісівники працюють на за-
безпечення вчасного відтворення лісів, 
збереження та підвищення їх корисних 
властивостей, зміцнення екологічного 
стану області. За перше півріччя ниніш-
нього року посаджено молоді дерева 
на площі майже 2 тис. га. Обсяг реалі-
зованої продукції, порівняно з відпо-
відним періодом минулого року, зріс 
майже на 49 відсотків, а її рентабель-
ність становить 4,1 відсотка. За резуль-
татами фінансової діяльності, лісовими 
підприємствами отримано прибуток, 
котрий перевищує минулорічний по-
казник майже на 84 відсотки. Значно 
зросла заробітна плата робітників та 
збільшився розмір виплат до Пенсійно-
го фонду.

Євдокія ТЮТЮННиК
Фото Миколи ТИЩЕНКА

На початку липня делега-
ція чернігівських лісівників 
— у складі головних лісничих 
і лісничих —  побувала у сво-
їх колег з сусідніх областей: 
Полтавської та Сумської.

 Серед посланців Сівер-
ського краю — головні ліс-
ничі Борзнянського, Горо-
днянського, Ні жин ського, 
Н.-Сіверського, Осте р сь кого, 
Прилуцького, Холминського 
та Чернігівського державних 
підприємств, а також 19 ліс-
ничих з різних держлісгоспів. 
Головою робочої поїздки був 
перший заступник начальни-
ка облуправління Юрій Поно-
маренко.

 Мета дружнього візиту: 
обмін досвідом по лісокуль-
турному виробництву та ор-
ганізації зон відпочинку Пол-
тавського і Сумського ОУЛМГ. 

Гостинна Полтавщина при-
ймала лісівників першою. 
Делегація відвідала Мирго-
родський лісгосп, де у Камиш-
нянському лісництві оглянула 
дубово-ясенево-модринові 
лісові культури, а у Шишаць-
кому — рекреаційні пункти. 
Чудове враження на гостей 
справило Гоголівське лісни-
цтво: облаштування та озеле-
нення контори,  міні-дендро-
парк, лісовий та декоративний 
розсадники. Головний лісни-
чий мигородців Анатолій Не-
читайло поділився досвідом 
заліснення малопродуктив-
них земель сільськогосподар-
ського призначення. 

Потім маршрут чернігівців 
привів їх до Полтавського та 
Гадяцького держлісгоспів. У 
Полтавському — колег зустрі-
чав начальник облуправлін-
ня Юрій Тараненко. Він зазна-
чив, що такі відвідини колег 
сприяють і пізнанню нового, 
і допомагають розвиватися 
лісовій галузі держави. А ди-
ректор Полтавського держ-
лісгоспу Олександр Холод-
ний поділився з чернігівцями 
досвідом вирощування влас-
ного садивного матеріалу з 
використанням крапельного 
зрошування та розвитком де-
коративного садівництва. 

 Як добрих друзів, вітала 
делегатів-чернігівців Сумщи-
на. Ми побували у Охтирсько-
му, Тростянецькому, Лебе-
динському та Роменському 
держлісгоспах. Так, у Охтир-
ському лісництві  господарі  
показували, як вирощується 
декоративний садивний ма-
теріал на території лісництва 
у теплицях, горщиках, кон-
тейнерах і парниках. 

У Литовському лісництві 
ми оглянули  шишкосушарку 
та ознайомилися з вирощу-
ванням у теплицях садивного 
матеріалу сосни кримської, 
модрини європейської і дуба 
звичайного.

«Родзинкою» візиту на 
Сумщину стало відвідання 
заповідного урочища «Мако-
ве» з дубовими та модрино-
вими насадженнями, створе-
ного у 1893 році.

 У Лебединському держ-
лісгоспі  колеги показали нам 
котельню, гараж, цех пере-
робки і лісову пожежну стан-
цію, а у Роменському — в 
Томасівському лісництві — 
чернігівці побували на трьох 
ділянках дубових і одній ді-
лянці соснових культур.

Підбив підсумки робочої 
поїздки  перший заступник 
начальника облуправління 
Юрій Пономаренко, звернув-
ши увагу лісничих на  налаго-
дженні своєї роботи в унісон з 
вимогами часу та, зважаючи 
на пожежонебезпечний літній 
період, на дотримання всіх 
заходів протипожежної без-
пеки у наших лісах. 

Володимир Перев’язко,
головний спеціаліст 

Чернігівського ОУЛМГ
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Вітаємо

З нагоди Дня працівника лісу нагороджено:

Володимиру перев’язку-50

Шаповала Володимира Анатолійовича —
вальника лісу ДП «Корюківське лісове господарство»;
Акуленка Миколу Павловича — 
вальника лісу ДП «Новгород-Сіверське лісове гос-

подарство»;
Базика Миколу Андрійовича — 
водія ДП «Ніжинське лісове господарство»;
Набільського Володимира Миколайовича — 
тракториста ДП «Остерське лісове господарство»;
Охріменка Віталія Миколайовича —
верстатника деревообробних верстатів ДП «При-

луцьке лісове господарство»;
Дивисенка Олександра Анатолійовича —
начальника нижнього складу ДП «Семенівське лі-

сове господарство»;
Обушного Валерія Михайловича —
майстра лісу ДП «Холминське лісове господар-

ство»;
Фесюна Вадима Михайловича — 
лісничого Чернігівського лісництва ДП «Чернігів-

ське лісове господарство»;
Веретенника Олександра Івановича — 
водія лісовозного автомобіля ДП «Чернігівське лі-

сове господарство»;
Пирковську Марію Дмитрівну — 
головного спеціаліста відділу лісових ресурсів апа-

рату управління Чернігівського обласного управління 
лісового та мисливського господарства.

Цінним подарунком (Іменним годинником)
Голови Державного агентства лісових 
ресурсів України

Подоліча Олександра Петровича — 
начальника відділу збуту ДП «Городнянське лісове 

господарство»;
Данича Віктора Івановича — 
тракториста-машиніста ДП «Добрянське лісове 

господарство»;
Деціка Олексія Юрійовича — 
навальника-штабелювальника деревини ДП «Нов-

город-Сіверське лісове господарство»;
Бабича Сергія Миколайовича — 
майстра лісу ДП «Прилуцьке лісове господарство»;

Шпака Ігоря Георгійовича — 
лісничого Машевського лісництва ДП «Семенівське 

лісове господарство»;
Каранду Віктора Титовича — 
провідного інженера лісового господарства ДП 

«Чернігівське лісове господарство».

Почесною грамотою 
Чернігівської обласної ради

Волка Віктора Миколайовича — 
лісничого Блешнянського лісництва ДП «Семенів-

ське лісове господарство»;
Жука Олександра Васильовича  — 
головного інженера  ДП «Холминське лісове госпо-

дарство»;
Лисенка  Володимира Андрійовича — 
лісничого Ічнянського лісництва ДП «Прилуцьке лі-

сове господарство».

Почесною грамотою  Чернігівської обласної 
державної адміністрації

Вербицького Олександра Анатолійовича — 
лісничого Корюківського лісництва ДП «Корюків-

ське лісове господарство»;
Корнієнка Івана Андрійовича —
водія автотранспортного цеху ДП «Добрянське лі-

сове господарство»;
Василенка Олександра Васильовича — 
лісничого Любецького лісництва ДП «Чернігівське 

лісове господарство».

Подякою голови Чернігівської обласної 
державної адміністрації

Коновченка Станіслава Миколайовича — 
тракториста Прилуцького лісництва ДП «Прилуць-

ке лісове господарство»;
Скопенка Олексія Петровича — 
розкряжувальника деревини нижнього складу ДП 

«Новгород-Сіверське лісове господарство»;
Щербакова Сергія Валентиновича — 
верстатника ремонтно-транспортного цеху ДП 

«Борзнянське лісове господарство».

Шановний  
Володимире Степановичу!

Майже в День професійного свя-
та лісівників Ви зустрічаєте свій полу-
день віку. І це — прикметно. Значить, 
лісівнича доля безпомилково обрала  
Вас  ще в юності на рідній Житомир-
щині. А після закінчення Львівського 
лісотехнічного інституту привела до 
старовинного Сіверського краю, де й 
відбулося Ваше професійне станов-
лення. 

У 50 років у справжнього чоловіка 
— вже міцні і випробувані крила: для 
родини, друзів і колег.

Ваші крила,  Володимире Степано-
вичу,  надійні.  Ви належите до тих осо-
бистостей, які увіходять у вдячні серця 
людей добрими справами. Це ствер-
джують всі працівники нашої галузі, які 
впродовж років знають Вас  по роботі 

— на посаді головного спеціаліста від-
ділу лісового господарства обласного 
управління.

 Як член редколегії часопису «Ліси 
Чернігівщини» Ви завжди сприяєте 
виходу чергового  номера журналу «у 
світ». І дбаєте  про нашу молоду змі-
ну, плекаєте її, опікуючись учнівськими 
лісництвами.

 Ваші  обидві доньки, як і належить 
юним лісівничим пагонам, виросли 
справжніми природолюбами. 

Дорогий 
Володимире Степановичу!

Вітаємо Вас з цією пам’ятною да-
тою! Хай довго і надійно пливе Ваш 
життєвий човен під вітрилами  щедрих 
земних радощів!

 
 Лісівники Чернігівщини
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Лицарі лісу

Романтик із Добрянських лісів
Олександр Олексійович Ча-

ленко, помічник лісничого Ко-
марівського лісництва, що в 
селі Гута Ткачова, у лютому 
й квітні відзначив два ювілеї. 
Перший — 60-річчя з дня наро-
дження, другий — 40 років, від-
даних почесній і благородній 
справі: плеканню лісів на Ріп-
кинщині.

Ці дві віхи — своєрідний підсу-
мок його життя.

…Вчорашнього випускни-
ка Лубенського лісового техніку-
му, що прибув у Добрянський ліс-
госпзаг, призначили дещо не за 
спеціальністю: десятником у цех 
по виробництву хвойно-вітамін-
ного борошна, у відділення, де 
виготовлялась деревинно-струж-
кова плита. Тоді лісгосп тримав 
курс на підприємство безвихід-
ного виробництва і свою продук-
цію відправляв на комбікормовий 
завод та меблеві фабрики.

Через кілька місяців молодий 
спеціаліст, освоюючи «ази» фа-
хової майстерності, вже працю-
вав лісником у Комарівському ліс-
ництві і готувався до осіннього 
призову на службу в Радянську 
Армію. Сьогодні Олександр з те-
плотою згадує свого першого на-
ставника — лісника Василя Борз-
дого, який нині відійшов у інший 
світ, і його невеличкого, такого 
надійного коника Стрілка. За пів-
року юнак почерпнув від досвід-
ченого лісового охоронця бага-
то того, чого, звісно, йому не міг 
дати технікум. А потім була вій-
ськова служба в авіаційній части-
ні, що знаходилася на території 
Грузинської РСР.

Та звернемося до трудової 
книжки Олександра Чаленка. 
Саме цей документ зафіксував 
основні віхи його біографії. Та які 
б посади Олександр Олексійович 
не займав — лісотехніка, помічни-
ка лісничого (останні п’ятнадцять 
років), тривалий час виконував і 
обов’язки лісничого — його ке-
рівництво знає як умілого орга-
нізатора, вимогливого й принци-
пового до себе та підлеглих. А в 
колективі — справедливу і чуй-
ну людину, надійного товариша. 
До того ж, він завзятий рибалка й 

грибник, з гострим почуттям гу-
мору. Колеги люблять послухати 
його влучні й дотепні оповідки.

…Після звільнення в запас 
Олександр Чаленко повернувся в 
Комарівське лісництво як лісотех-
нік. Це лісництво-кордон не було 
тоді електрифіковане, а в магазин 
за товарами доводилося їздити в 
Нові Яриловичі, Чижівку, Гуту Тка-
чову чи Добрянку. Діти ж лісівни-
ків, які тут мешкали, ходили до 
школи в Чижівку і до Нових Ярило-
вичів. (Про підвіз автобусом ніхто 
й не мріяв).

Олександр винаймав кварти-
ру в Чижівці і до роботи добирався 
пішки. (Інколи його хтось підвозив 
конем чи на мотоциклі). В цьому ж 
селі і долю свою зустрів. Невдовзі 
вони з Надійкою побралися. Мо-
лодятам виділили квартиру в Ка-
довбі. А вже через рік у сімейному 
гніздечку з’явилася донечка Ната-
лочка. Знову рік минув — і родина 
поповнилася донею Людмилою.

Як лісотехнік Олександр разом 
із лісничим відводив ділянки для 
рубок догляду і санітарних, про-
водив своєрідну ревізію обходів 
(ще у 80-і роки в лісництві працю-
вало 15 лісників). Під його керів-
ництвом здійснювалася посадка 
сосни, ялини, берези, дуба, ін-
ших сортів дерев та кущів. …У да-
лекому тепер 1979 році лісництво 
змінило місце своєї прописки, а 

разом з ним — і всі працівники. 
Жартували, ближче до цивілізації. 
Відтоді контора лісництва стала 
окрасою Гути Ткачової.

Бригади на гужовій тязі змі-
нили механізовані. У бригаді був 
тракторист, звальник із бензопи-
лою і сучкоруб. На зміну «дворуч-
ці» прийшла бензопила «Дружба».

А тим часом лісівники викону-
вали продовольчу програму пар-
тії: на відгодівлі в лісництві стоя-
ло 6 бичків, утримувалася пасіка, 
що налічувала понад 50 бджоло-
сімей. Заготовляли й маринува-
ли гриби, березовий сік, який від-
правляли не лише на переробні 
заводи нашої області, а навіть у 
сусідню Білорусь. А скільки зби-
ралося живиці!

Дружина Олександра Чаленка 
влаштувалася продавцем у міс-
цевий магазин, донечки підрос-
тали. А глава родини з ранку до 
пізнього вечора поринав у лісові 
клопоти.

Якщо ж взяти до уваги його 
ненормований трудовий день, 
«шкідливі» умови роботи (а скіль-
ки, і хто підрахує, було сутичок із 
браконьєрами і крадіями лісу), то 
можна додатково нарахувати до 
стажу Олександра Олексійови-
ча, при умові один місяць за рік, 
ой скільки! — Не сорок літ, а за 
п’ятдесят набереться.

У народі кажуть: посадив де-
рево, виростив сина, збудував 
будинок — не даремно прожив 
життя. А Олександр Чаленко ви-
ростив двох доньок. Старша, На-
таля, після закінчення технікуму 
працює бухгалтером Комарів-
ського лісництва, а менша, Люд-
мила, — секретарем директора 
Добрянського держлісгоспу.

В середньому, щороку за час 
роботи Олександра Чаленка (він і 
сам вправно працював мечем Ко-
лесова) в лісництві засаджувала-
ся тридцятигектарна площа мо-
лодого лісу.

— Ліс і заготовляти потрібно, 
і садити обов’язково. Бо раніше 
казали: зрубав дерево, а поса-
ди на місце троє… — каже Олек-
сандр Олексійович.

Михайло Швед
Ріпкинський район
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До 20-ї річниці незалежності України

...Ввігнав кілочок у землю
Традиційно — понад десять 

років поспіль — у серпні відбу-
вається обласний конкурс зва-
лювальників лісу, який зажив 
доброї слави серед працівни-
ків лісового господарства.

Нинішній вже — ХІV-й.

А проходили змагання на базі 
ДП «Корюківське лісове госпо-
дарство». На цей захід з’їхалися 
представники всіх 11 держлісгос-
пів Сіверщини.

І день видався привітним, со-
нячним, що додавало бадьорості 
й гарного настрою учасникам кон-
курсу та їх уболівальникам.

Розпочався конкурс з приєм-
ної події: вручення перехідного 
Кубка директору Холминського 
держлісгоспу Олександру Дем-
ченку — за перемогу у ІІ кварталі 
за підсумками обласного змаган-
ня серед колективів держлісгос-
пів.

Звертаючись до при сутніх, на-
чальник Чернігівського обласно-
го управління лісового та мис-
ливського господарства Валерій 
Лозицький підкреслив, що цьо-
горічний конкурс звалювальників 
лісу присвячений 20-ій річниці не-
залежності України.

Він розповів, що переможець 
минулих, ХІІІ змагань, досвідчений 
Сергій Щуліпенко гідно представ-
ляв Чернігівщину на Всеукраїн-
ському конкурсі і ввійшов до пер-
шої десятки, зайнявши 6-е місце 
з 45!

Валерій Григорович сказав, 
що професія звалювальника 
— одна з найнебезпечніших у 
лісовій галузі: «від підходу до 
дерева й до відходу треба шлі-
фувати своє фахове вміння, су-

воро дотримуватися правил 
техніки безпеки». А такі змаган-
ня «виковують» справжніх май-
стрів.

Взявши слово, голова обкому 
профспі лки працівників лісового 
та мис ливського господарства 
Йосип Райчинець побажав ко-
легам впевненості у своїх силах, 
успіхів на життєвих шляхах і но-
вих здобутків. Тільки перемог зи-
чив звалювальникам гостинний 
господар — директор ДП «Корю-
ківське лісове господарство» Пе-
тро Погребняк.

Конкурс проходив у п’ять ета-
пів. І перший, найсерйозніший, 
найвагоміший — звалювання 
дерева. Всі суперники сумлін-
но справилися з цим завданням. 
Особливо порадував і суддів, і 
колег Сергій Колбасніков з Семе-
нівського держлісгоспу. Моло-
дий лісоруб вперше брав участь у 
такому заході, тож і досвіду йому 
бракувало. Але старанність, на-
полегливість і «домашня» підго-
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товка допомогли: його дерево 
впало прямо на кілочок і ввігнало 
його в землю. Справді, снайпер-
ський підхід!

Серед звалювальників авто-
ритет Сергія Щуліпенка — неза-
перечний. Він і працівник вмілий, 
добросовісний, і товариш надій-
ний. Так кажуть про нього в Гу-
тянському лісництві Холминсько-
го держлісгоспу. А ще — хороша 
і мужня людина. Вже одинадця-
тий рік на конкурс приїздить. У ни-
нішньому році підступна хвороба 
не обминула майстра, але він по-
долав її. І прибув на конкурс, щоб 
зустрітися з друзями-лісорубами, 
позмагатися з ними.

Олександр Моргун з Ве ди ль-
цівсь кого лісництва Чер  ні  гівського 
держлісгоспу — звалювальник 
«зірковий». Частенько перше міс-
це посідає в області і на Всеукраїн-

ських змаганнях — серед кращих. 
І нинішнього літа перед вів майже у 
всіх етапах конкурсу.

Звалювальники демонструва-
ли свою вправність і на монтажі 
нового ланцюга, і розкряжуванні 
стовбура комбінованим розрізом, 
і на точному розкряжуванні, і на 
відокремленні гілок.

Нарешті учасники змагань 
стомлені, але задоволені, зібра-
лися в дружному колі, чекаючи 
остаточного підбиття підсумків. 
З хвилюванням вишикувалися на 
урочисту церемонію нагороджен-
ня. Валерій Лозицький привітав 
переможців — від Товариства лі-
сівників України і від Чернігівсько-
го обласного управління лісового 
та мисливського господарства.

Перше місце посів Олександр 
Моргун (він отримав ноутбук і 
грошову премію 2000 грн.), на 
другому — Василь Васильцов з 
Новгород-Сіверського держліс-
госпу (сучасна пральна машина 
та 1500 грн. премії дісталися в 
нагороду). І на третьому — Сер-
гій Щуліпенко (повіз додому те-
левізор «Самсунг» і 1100 грн. 
премії).

Приз глядацьких симпатій і фо-
тоопарат дістався звалювальнику 
Олександру Маляренку з Корюків-
ського держлісгоспу.

Всі учасники змагань отримали 
від облуправління за участь у кон-
курсі по 400 гривень.

Звісно, на конкурсі були й наші 
старі знайомі — спонсори. Від фір-
ми «Ванесса» цінні подарунки при-
віз її представник Валерій Подко-
ритов, а від фірми «ТТТ» — сувеніри 
вручив Павло Товстиженко.

До нових змагань!

Олександр Кириченко,
головний інженер 

Чернігівського ОУЛМГ
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На  тему дня

Барвиста Україна

на виставці 
в столиці 

У серпні в Києві відбулася загальнодержавна 
виставкова акція «Барвиста Україна», присвя-
чена 20-річниці незалежності нашої держави. 

В цьому заході взяли участь всі 11 держлісгоспів 
Сіверського краю.

Особливо активними були лісівники з Корюків-
щини, Городнянщини, Н.-Сіверського та Чернігів-
ського районів.

Підприємства «Корюківське, Городнянське та 
Чернігівське лісове господарства» демонстрували 
на виставці-презентації сіянці та саджанці декора-
тивних порід дерев, мисливські трофеї, дари лісів 

(гриби, ягоди). Увагу численних відвідувачів при-
вернули дерев’яні вироби, які привезли на «Бар-
висту Україну»  працівники з Н.- Сіверського, Борз-
нянського і Семенівського держлісгоспу.

До речі, на цьому заході побував і Прем’єр-
міністр України Микола Азаров. Він спілкувався з 
представниками Чернігівщини і висловив своє за-
хоплення гарними виробами з дерева, серед яких 
милували зір і чудові витвори  умільців зі старовин-
ного Новгорода-Сіверського.  

Юрій Ляховий,
заступник начальника відділу лісових ресурсів 

Чернігівського ОУЛМГ

Будівництво лісових доріг наблизить 
лісогосподарську галузь до євростандартів

Віктор сІВЕЦь:

Голова Держлісагентства на 
останніх прес-конференціях на-
голошував, що задля ефектив-
ного ведення лісового господар-
ства, реалізації біоенергетичного 
потенціалу українських лісів вкрай 
необхідний розвиток лісової ін-
фраструктури. «Будівництво лі-
сових доріг наблизить галузь до 
євростандартів», — говорить Ві-
ктор Миколайович. З цією метою 

Державне агентство лісових ре-
сурсів поставило за мету в цьому 
році за власні кошти побудувати 
понад 450 км лісових доріг, 300 
км з яких — у Поліській зоні та 150 
км у Карпатському регіоні.  «Це 
дозволить прискорити заходи 
з поновлення лісів, подальшого 
залісення територій та надасть 
можливість вчасно заготовлюва-
ти деревину», — наголосив Голо-
ва Агентства.    

Стратегія розвитку лісової га-
лузі в Україні, крім збільшення пло-
щі зелених масивів, боротьби із 
незаконним обігом деревини, пе-
редбачає також приєднання під-
порядкованих лісів Мінагрополіти-
ки та Міноборони до відомчих лісів 
Держліс агентства. «Українські ліси 
повинні мати одного господаря», 
— висловив упевненість Віктор Сі-
вець.

Відповідаючи на питання, 
очільник лісової галузі також ак-
центував увагу на заходах, що 
проводяться в усіх лісогоспо-
дарських підприємствах країни 

у зв’язку з проголошенням Гене-
ральною асамблеєю ООН 2011-
го року Міжнародним роком лісів. 
Окрім цього, за словами Віктора 
Сівця, посилиться робота із за-
хисту лісів від пожеж і браконьєр-
ських рубок. 

За власні кошти всі 11 
держлісгоспів Чернігівщи-
ни продовжують будівництво 
доріг. У 2011  році заплано-
вано прокласти  понад 24 кі-
лометри сучасних лісових 
шляхів.  Найбільша довжи-
на доріг у  ДП: «Корюківське 
лісове господарство» — 3,5 
км, «Добрянське лісове гос-
подарство» — 3,4 км, «Горо-
днянське лісове господар-
ство» — 3,0 км,  «Холминське 
лісове господарство» — 2,6 
км, «Чернігівське лісове гос-
подарство» — 2,4 км та «Ні-
жинське лісове господар-
ство» — 2,2км.  

 Ця робота обійдеться під-
приємствам облуправління в 
4025, 00 тис. грн.
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З офіційних джерел

Віктор сІВЕЦь:

Розвиток мисливського господарства — 
важлива складова діяльності Держлісагентства

 Буря пройшла…

Віктор Сівець: Од-
ним із основних прі-
оритетів діяльності 
Державного агентства 
лісових ресурсів Укра-
їни є відтворення, охо-
рона та раціональне 
використання мислив-
ської фауни, що пе-
редбачає проведення 
комплексу біотехніч-
них заходів, боротьбу 
з браконьєрами, штуч-
не розведення тварин 
в напіввільних умовах 
з наступним їх випус-
ком в угіддя, прове-
дення якісних обліків 
чисельності мислив-
ських тварин.

На сьогоднішній день 
чисельність основних 
ми сливських видів тва-
рин в Україні становить 
близько 240 тисяч ко-
питних, більше 2 млн. 
хутрових та понад 10,5 
млн. пернатих. Але, на 
жаль, браконьєрство 
в Україні залишається 
серйозною проблемою 
та продовжує відчут-

но стримувати ріст чи-
сельності основних ви-
дів мисливських тварин.

За 6 місяців 2011 
року користувачами 
мисливських угідь скла-
дено 1886 протоколів на 

порушників правил по-
лювання. Слід відміти-
ти, що це на 478 про-
токолів менше, ніж за 
відповідний період ми-
нулого року.

За словами Голови 
Держлісагентства Вікто-
ра Сівця, така позитивна 

тенденція — це ре-
зультат системної 
роботи Держліса-
гентства, яка на-
правлена на про-
тидію поширення 
браконьєрства.

«У першому півріч-
чі 2011 року органа-
ми лісового господар-
ства було видано 4,9 
тис. посвідчень мислив-
ця і 126,6 тис. щорічних 

контрольних карток об-
ліку добутої дичини та 
порушень правил полю-
вання, що на 21 тисячу 
більше, ніж в І-ому пів-
річчі 2011 року. Ця ста-
тистика доводить одне 
— все більше і більше 
любителів мисливства 
відмовляються від «чор-
ного» полювання, адже, 
усвідомлюють, що їх 
буде покарано», — на-
голосив Віктор Сівець.

«Крім того, нами ор-
ганізовано роботу спе-
ціального штабу, який 
буде координувати ді-
яльність новостворе-
них рейдових бригад 
по охороні мисливських 
тварин від браконьєр-
ства та перевірки мис-
ливців на предмет до-
тримання ними правил 
і техніки безпеки при 
проведенні полюван-
ня», — зазначив Голо-
ва Держлісагентства Ві-
ктор Сівець.

Прес-служба 
Держлісагентства

Надзвичайні ситуації

Уже більше місяця тридцять лісорубів Се-
менівського держлісгоспу ліквідовують на-
слідки природної стихії.

Всього кілька хвилин лютувала буря, але шко-
ди завдала великої. Ураганний вітер зламав і ви-
вернув з корінням біля тридцяти гектарів лісових 
насаджень у Блешнянському лісництві, що на кі-
лометровій відстані від с. Лєсковщина Семенів-
ського району.

 Роботи тут почалися відразу ж . Місцеві лісів-
ники мали на меті якнайшвидше вибрати із-під 
звалищ деревину та не дати їй втратити техніч-
ні якості. На заваді трудівникам стала неймовірна 
кількість вивернутих пнів та дерев, які зависали 
або затискали одне одного.

Незважаючи на труднощі, розробка місця сти-
хії йде  за складеним графіком, у стислі строки, 
щоб  підготувати грунт для посадки молодих лісів 
наступної весни. 

  Михайло Волк,
інженер з охорони і захисту лісу 

ДП «Семеніське лісове господарство»
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Пам’ятаємо

Добру пам’  ять залишив по собі у До-
брянському держліс госпі Ігор Васильо-
вич Самозвон,  понад тридцять років 
пропрацювавши на підприємстві інже-
нером з охорони та захисту лісу. У червні 
його не стало — ще на одну хорошу люди-
ну збідніла родина лісівників Сіверсько-
го краю.

Ріпкинщина для Ігоря Васильови-
ча стала другою малою батьківщиною. 
Адже першою була сонячна Бахмаччина, 
невеличке село Осич. Як і більшість під-
літків-поліщуків, ще змалку він міцно по-
товаришував з природою. Тому й вибір 
майбутньої професії був у юнака цілком 
закономірним: Українська сільгоспака-
демія, факультет лісового господарства.

А після завершення навчання Ігор 
Самозвон розпочав свою трудову біо-
графію, як і чимало його колег, з посади 
помічника лісничого. Згодом, тут же, у 

Олександрівському лісництві, став ліс-
ничим. З 1977 року його доля тісно пере-
плелася з Добрянкою, місцевим лісгос-
пом. Ігор Васильович працював певний 
час головним лісничим, але найвагомі-
ший відтинок свого життя він присвятив 
охороні й захисту лісу.

Вмілий фахівець, він користувався 
повагою в колективі добрянських лісів-
ників. Не обминали Ігоря Васильовича 
Самозвона й нагороди. Серед них — «10», 
«20», «30 років бездоганної служби в лісо-
вій охороні України», Почесна грамота 
ЧОУЛМГ, грамота й подяки лісгоспу.

Його ім’я, досвідченого спеціаліста, 
доброзичливого колеги й товариша, на-
завжди залишиться у світлій пам’яті всіх 
людей, з ким зводили Ігоря Васильовича 
життєві стежки…

Лісівники Чернігівщини

Ніяк не вгамується економіч-
на криза. Та не зважаючи на її 
відлуння-перепони, Городнян-
ський лісгосп не втратив свої 
позиції. Навпаки, наше підпри-
ємство стало стабільнішим.

І адміністрація, і профспілко-
вий комітет намагаються постій-
но дбати про належні виробни-
чі умови для людей. Тож питання 
охорони праці — одне з досить 
серйозних і відповідальних. Так, 
протягом 2010 року на придбан-
ня спецодягу, спецвзуття та ін-
ших засобів захисту, а також на 
придбання нормативної доку-
ментації було витрачено коштів 
на суму 187,6 тис. грн.

За результатами атестації ро-
бочих місць трудівникам, які за-
йняті на роботах з підвищеною 
небезпекою, де перевищують 
гранично допустимі рівні шуму, 
вібрації, запиленості зони, піді-
ймання і переміщення вантажів, 
проводиться доплата до тариф-
них ставок від 4 до 16%.

До того ж, при прийомі на ро-
боту і в процесі її люди — за раху-
нок засобів лісгоспу — протягом 
року проходять інструктажі, на-
вчання і стажування.

Відмічу, що на нашому підпри-
ємстві у минулому році не було 
зафіксовано випадків виробни-
чого травматизму.

У кожному підрозділі облад-
нані куточки, а в конторі — спеці-
альний кабінет з охорони праці. І 
підвищення кваліфікаційного рів-
ня працівників здійснюється за 
рахунок лісгоспу.

Хоча й приділяється посиле-
на увага проблемі охороні праці, 
все ж зустрічаються порушення. 
Це свідчить про те, що деякі тру-
дівники не розуміють очевидно-
го: правила та інструкції з техніки 
безпеки написані якраз для того, 
щоб їх дотримуватися, аби були 
забезпечені умови праці…

На державному рівні суб’є-
ктами системи управління охо-
рони праці є: роботодавець, дер-
жава і працівник. І завдання у них 
— постійне і взаємовигідне спів-
робітництво. Це — оптимальний 
шлях для збереження здоров’я і 
працездатності людини на шля-
хах трудової діяльності.

Але сучасні українські реалії 
досить прикрі: основні виробни-
чі фонди зношені, інвестицій у їх 
розвиток надходить мало, тому 
вкрай недостатньо фінансових 

можливостей для поліпшення 
умов праці та підвищення рівня 
безпеки на виробництві.

Отже, оновлення форм і ме-
тодів безпеки праці, зокрема по-
кращення культури її безпеки,  
позитивно впливатиме на про-
дуктивність та якість праці.

Тож зараз на перше місце ви-
ходить якість та безперервність 
навчання всіх трудівників, а осо-
бливо тих, що відповідають за 
охорону праці. Його мета — отри-
мання додаткових знань та нави-
чок з питань охорони праці і без-
печного ведення робіт, набуття 
досвіду із запобігання аварійним 
ситуаціям.

Дотримання законодавства у 
сфері охорони праці та промис-
лової безпеки стане запорукою 
збереження людського життя…

Наше підприємство немає за-
боргованості з оплати праці, а та-
кож — перед бюджетними та дер-
жавними цільовими фондами. 

Середня заробітна плата на 
підприємстві склала 2853 грн.

Ярослав Коваль,
голова профкому 

ДП «Городнянське лісове 
господарство»

«кризовий відгомін» не став на заваді
У профспілкових організаціях

ЗгаДуВатимЕмо ДоБРим слоВом…
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Лісівничі династії

Від батька до сина
— Коли прошкуєш лі-

сом і вдихаєш неймовірної 
чистоти повітря, прислу-
хаєшся до гомону птаства 
і подумки розмовляєш зі 
старими деревами, які ще 
пам’ятають тебе молодим,  
відчуваєш душу природи. І в 
тихому шелесті листя чуєш 
її голос, який немов про-
мовляє: «Спасибі!»

Ліс дякує тим добрим ру-
кам, які його саджанці пле-
кали і  висаджували їх у 
землю. Знаєте, я завжди 
хвилююся, щоб кожне де-
ревце укорінилося, виросло 
та дало життя і всім лісовим 
мешканцям,  і людям. Бо 
ж саме від лісівника зале-
жить, чим засадить він зем-
лю на багато років, що ство-
рить, що передасть дітям і 
онукам, новим поколінням, 
які прийдуть після нас…

Ці слова у Івана Прокопо-
вича Данильця, директора 
Остерського лісгоспу, заслу-
женого працівника галузі, ли-
нуть із самого серця.

БАТьКОВА НАУКА

Вкарбувалися у пам’ять бать-
кові настанови: «Як за що бе-
решся, синку, то роби до ладу, 
щоб перед людьми не соромно 
було». І він ніколи їх не забував.

Усіх своїх синів — Миколу, 
Костянтина, Івана, Петра і Во-
лодимира — Прокіп Якович з 
дружиною Мариною Андріїв-
ною вчили жити, як совість ве-
лить: добро робити, до чого б ти 
рук не докладав. Бо ж, що посі-
єш, те й жати будеш. Тому треба 
ще замолоду дбати про те зер-
но, яке висіваєш на своїй життє-
вій ниві.

Поважали в селі Вовчок, що 
на Козелеччині, родину Да-
нильців, дружну, до будь-якої 
роботи звичну. Скільки випро-
бувань випало на долю Проко-
па Яковича в роки війни: і гіркий 
відступ, і полон, і втеча з гіт-
лерівського концтабору, і зно-
ву фронт. Та він вцілів під воро-

жими кулями й повернувся до 
отчого дому, щоб дітей вихову-
вати, щоб землю садами й лі-
сом засаджувати.

У мирному повоєнні Про-
кіп Якович працював лісничим 
Остерського лісгоспу. І саме 
батько першим навчав своїх си-
нів, як треба висаджувати тен-
дітні деревця, беручи обережно 
саджанець і вправляючи ніжний 
корінець в ямку.

Спогади повертають Івана 
Прокоповича в гамірне сільське 
дитинство, в якому хлопці несли 
до рідної оселі свою поміч: на 
руках з’являлися перші трудові 
мозолята. Щемливо вдивляю-
чись в ті роки, він немов чує ла-
гідний голос стомленої від одві-
чних клопотів матері, яка готує 
вечерю. Давно стемніло, а бать-
ко ще не повернувся з роботи. У 
нього пора невсипуща: весняна 
посадка дерев, тому днює й но-
чує у лісі.

Іван ще зовсім малим спо-
стерігав, як ліс розводять. Це 
було так цікаво, просто заво-
рожувало. І невеличкий син був 
поруч з батьком, хотілося й са-
мому деревце посадити. Про-
кіп Якович показував: терпляче, 
з мудрими селянськими при-

повідками. Як раділо хлопченя, 
коли дорослі, що поруч працю-
вали, похвалили його за ста-
ранність і вправність. А батько 

лише усміхнувся вдоволено: 
не підвів син.

ПРОРОСЛи ЗеРНА, 
ЗАЗеЛеНІЛи

…Вже 45 років минає, які 
Іван Прокопович віддав і лісу 
рідного краю, і його трудівни-
кам. Чотири сини колишньо-
го фронтовика, досвідчено-
го лісівника Прокопа Яковича  
пішли його стежиною. Бать-
ківське благословення на 
служіння лісу отримали Кос-
тянтин, Іван, Петро і Воло-
димир. Так народжувалася 
родинна династія Данильців-
лісівників, утверджувалися її 
життєдайні традиції.

Іван Прокопович закін-
чив Лубенський лісовий тех-
нікум, а згодом і Українську 
сільськогосподарську ака-
демію за спеціальністю інже-
нер лісового господарства. 

І пройшов шлях від майстра 
лісу до директора лісогоспо-
дарського підприємства. Май-
же тридцять років він очолює 
Остерський лісгосп.

«Дбати про ліс — значить, 
дбати про людей, які його по-
садили й доглядають», — таке 
життєве кредо Івана Прокопо-
вича Данильця. І цього прави-
ла він дотримується впродовж 
усіх «керівних» років. У нелегкі 
періоди випробувань (а їх нема-
ло «висівалося») згадує батько-
ве напутнє слово. Сил додають 
і ті поради, які йому, молодому 
фахівцю, давав Іван Степанович 
Іжевський, визнаний майстер 
своєї справи, легенда лісової 
галузі Чернігівщини. О такій порі 
завжди директор відчуває й на-
дійне «плече» багатьох колег та 
рядових трудівників.

Досвідчені працівники ліс-
госпу, котрі зі своїм керівни-
ком не один десяток літ одно-
го «плуга тягнуть», бо ж не один 
«пуд солі з’їли», розповідають, як 
Прокопович нижні склади буду-
вав і лісництва. Скільки  нервів і 
здоров’я це забрало! Інші — як він 
все життя боровся (і нещадно!) з 
браконьєрами. Неодмінно хтось 

Продовження на стор. 16.
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Справа їхнього життя

Георгій Павло-
вич Шпак віддав 
лісовому госпо-
дарству 25 років і 
залишив після себе 
не лише сотні гек-
тарів зелених на-
саджень, а й гідне 
продовження спра-
ви свого життя.

Він починав свою 
лісову діяльність на 
початку 70-х років на 
Миколаївщині. Був 
начальником вироб-
ничої дільниці ліс-
госпу і відповідав за 
розсадник. Під його 
керівництом —100 
трудівників, а він ще 
молодий, досвід по 
«краплині» збирає.

Але ж стільки було 
у Георгія Шпака ен-
тузіазму і відпові-
дальності, бажання 
вчитися у вмілих ко-
лег, що у нього і ро-
бота йшла на лад, і 
люди поважали.

У ті роки лісгос-
пи південних регіо-
нів виконували дер-
жавну програму 
створення меліора-
тивних насаджень і 
лісосмуг у широких 
українських степах. 
Щорічно на ділянці 
молодого керівника 
висаджувалося ме-
ханізованим спосо-
бом близько 200 га 
лісових культур. Тяг-
нулися до сонця тен-
дітні деревця. Ожи-
вав степ.

Через якийсь де-
сяток років Георгій 
Павлович разом із 
сім’єю прибув у ба-
гатий на ліси Сівер-
ський край. У Семе-
нівському лісгоспі 
став лісничим Ма-
шевського лісни-
цтва. А його дружина 
Мирослава Іванівна 
(вони йдуть поруч ще 

зі студентської лави) 
— помічником лісни-
чого.

Старалися обоє, 
бо звикли працю-
вати на совість. Тож 
невдовзі трудовий 
результат пораду-
вав і колектив, і по-
дружжя Шпаків: Ма-
шевське лісництво з 
останнього шостого 
місця «перестрибну-
ло» на друге, в ліде-
ри вибилося.

«На Чернігівщи-
ні була своя осо-
бливість в роботі, 
— пригадує Георгій 
Павлович. — Якраз 
тоді освоювали чи-
маленькі плани заго-
тівлі хвойних «лапок», 
осмолу пнів, лікар-
ських трав та грибів. 
Хороші роки були…»

І його сини Віктор 
та Ігор, котрі з дитя-
чих літ добре зна-
ли роботу лісівника, 
теж пішли батьковим 
та материним шля-
хом. Обидва мають 
вищу лісову освіту. 
Коли глава сімейства 
п’ять років тому вий-
шов на пенсію, ліс-
ничим Машевського 
лісництва назначили 
Ігоря Шпака.

Машевське лісни-
цтво — одне з кра-
щих на підприємстві. 

Син лісничий не під-
водить досвідченого 
майстра, котрий пе-
редав йому кермо. 
Дві тамтешні брига-
ди лісорубів — кра-
щі в держлісгоспі. 
До того ж, щороку 
лісництво створює 
близько 25 га лісових 
культур та доглядає 
понад 100 гектарів 
молодих насаджень. 
А дендропарк («ді-
тище» Ігоря Шпака) 
перед конторою ліс-
ництва — справжній 
«красень» села. Між 
іншим, односельці 
вже втретє обирають 
лісничого депутатом 
районної ради.

На порозі свого 
75-річного ювілею Ге-
оргій Павлович Шпак 
радіє, що залишив 
гарний слід на зем-
лі. Він зичить моло-
дим колегам впев-
нено йти обраною 
трудовою стежиною і 
продовжувати добру 
справу старшого по-
коління лісівників — 
створювати нові ліси.

Михайло Волк,
інженер 

з охорони 
і захисту лісу 

ДП «Семенівське 
лісове 

господарство»

розкаже, що до Івана Про-
коповича можна прийти 
не лише «по роботі», а й зі 
своєю бідою,  тож і розра-
дить, і допоможе. Він бере-
же і цінує вмілих та відда-
них справі людей.

Сьогодні Остерський 
лісгосп — це комплексне 
господарство, яке ніколи 
«не пасе задніх», а постій-
но нарощує обсяги вироб-
ництва і займається всім 
комплексом робіт з виро-
щування і експлуатації лісів, 
впроваджує нові техноло-
гії з вирощування садив-
ного матеріалу. Підприєм-
ство поставляє експортну 
продукцію 12 фірмам шес-
ти держав близького і да-
лекого зарубіжжя. І щороку 
збільшує площу нових лісо-
насаджень. У лісгоспі також 
постійно зростає заробіт-
на плата його працівників. 
Значні кошти вносяться 
остерськими лісівниками 
до державного й місцевого 
бюджетів та до Пенсійного 
фонду. Колектив підприєм-
ства мужньо вистояв у кри-
зових «буревіях» і, долаючи 
труднощі й перепони, впев-
нений у своєму завтраш-
ньому дні.

…Іван Прокопович пе-
реконаний, що доля сама 
обирає людей, яким суди-
лося створювати нові ліси. 
Він немов молодшає, коли 
настає весна, і частенько 
повторює: «Природа і ліс 
прокидаються від зимово-
го сну. А сонце, як ті лелеки, 
зів’є собі гніздо на дереві і 
спостерігає, коли ж вигуль-
кне перша трава. Я люблю 
слухати весною розмову 
молодих дерев. Починаєть-
ся відповідальна пора — 
посадка нових лісових ма-
сивів. Напружена робота, 
тут часу не гай. Але це така 
радість і втіха: дати життя 
майбутнім лісам»…

Олександр, син Івана 
Прокоповича, підтримав 
сімейну традицію і продо-
вжує родинну лісову ди-
настію Данильців. 

Микола Олексієнко

 а доля за руку вела…
Закінчення. Поч. на стор. 15.
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Слід на землі

Національний заповідник 
«Гетьманська столиця» давно 
і плідно співпрацює з держав-
ним підприємством «Борзнян-
ське лісове господарство», 
яке багато років очолює Лео-
нід Стахорський.

Неодноразово лісництво на-
давало заповіднику допомогу 
саджанцями дерев та кущів, зо-
крема вічнозелених — туї захід-
ної, самшиту козацького, кизиль-
ника тощо. Тепер ці рослини, ніби 
відгукуючись на дбайливий до-
гляд працівників паркового від-
ділу, розрослися і прикрашають 
своєю благородною зеленню 
об’єкти нашого закладу.

У 2008 році — під час упо-
рядкувальних робіт біля могили 
видатного бджоляра П. І. Про-
коповича — лісництво організу-
вало виготовлення різьблених 
дерев’яних альтанок з лавами та 
столами. (Аби стомлений пере-
хожий міг спочити і замислитись 
на хвильку про вічне).

Позаторік коштом лісництва 
було виготовлено дерев’яні пар-
кани з тильного боку палацово-
паркового ансамблю К. Розумов-
ського, минулого року — такі ж 
паркани на під’їзній вулиці до па-
лацу ім. Д. Многогрішного.

Нещодавно, на прохання за-
повідника, батуринський лісни-
чий В. Жежкун надав деревину 
для виготовлення зрубу криниці 
— на місці першої в Європі шко-
ли бджільництва П. І. Прокопо-
вича в с. Митченки Бахмацько-
го району. (Хоча ця територія не 
є охоронною зоною заповідника, 
однак залишати це місце не по-
значеним було б неправильно).

Сюди наші працівники при-
везли камінь і розмістили на ньо-
му табличку з написом: «На цьо-
му місці 1 листопада 1828 року 
було відкрито першу в Україні 
школу бджільництва видатним 
бджолярем П. І. Прокоповичем». 
А з соснового бруса — змайстру-
вали зруб криниці з візерунчати-
ми фронтонами і дашком.

17 травня — до Всесвітньо-
го Дня музеїв — у Митченках 
відбулися урочистості, на які зі-
бралися працівники заповідни-
ка на чолі з генеральною дирек-
цією,  представники Бахмацької 
райдержадміністрації, мешкан-
ці села.  За християнським зви-

чаєм, пам’ятний знак і криницю 
було освячено. Чин освячення 
здійснив предстоятель Батурин-
ської церкви Покрови Богородиці 
о. Роман (Кривко). З розширеною 
науковою довідкою виступи-
ла науковий співробітник відді-
лу Цитадель НІКЗ «Гетьманська 
столиця» М. Хармак. Вона роз-
повіла про непересічну постать 
П. І. Прокоповича та історію його 
школи, про внесок цього закладу 
в розвиток справи бджільництва 
в Україні і світі. Далі слово було 
надано нащадку Прокоповича 
по лінії його молодшого брата 
Федора — Костянтину Корначу. 
Костянтин Іванович поділився з 
присутніми, як працюючи  дирек-
тором Будинку культури с. Мит-
ченки, він створив кілька стендів 
— про життя та діяльність сла-
ветного предка.

Зі словами подяки виступи-
ли керівник апарату Бахмацької 
райдержадміністрації, заступник 

голови з гуманітарних питань В. 
Мельник та сільський голова П. 
Бойко. А представила організато-
рів і майстрів, які створили і вста-
новили зруб криниці, генеральний 
директор заповідника Н. Ребро-
ва. Ця мить дуже зворушила лю-
дей. Заслужені аплодисменти 
пролунали для В. Огієвського, В. 
Вербенця, Д. Олефіренка та В. 
Горбаня. Окремо (заочно) подя-
кувала директор за надану благо-
дійну допомогу ( у вигляді дере-
вини) керівництву Борзнянського 
лісового господарства і безпосе-
редньо Батуринському лісничому 
В. Жежкуну.

Органічно вписався в канву 
урочистого дійства і народний 
аматорський фольклорно-обря-
довий ансамбль Батуринсько-
го будинку культури «Козацька 
душа». (До речі, три його учасни-
ки — співробітники заповідника 
«Гетьманська столиця»).

А згодом всі припали до свя-
ченої водиці: пили її, цілющу, а 
дехто навіть вмивався.

І народилося свято, і добру 
справу люди зробили завдяки 
тому, що Борзнянський держліс-
госп допоміг сільській громаді.

Сподіваємося, митченківці і 
пальчиківці підтримуватимуть в 
належному стані пам’ятні знаки, 
не допустять їх руйнації — і збе-
рігатимуть таким чином вдяч-
ну пам’ять про свого славетного 
земляка.

Наталія Сердюк,
завідувач відділом 

науково-просвітницької 
роботи Національного 

заповідника «Гетьманська 
столиця»

ЗЕлЕний — ЦЕ колІР життя!



18 № 4 (19), 2011 р.

Збережемо ліс від шкідників

сосновий пильщик — шкідник небезпечний
На території Чернігівсько-

го та Козелецького районів 
— під час проведення плано-
вих лісопатологічних обсте-
жень — державною лісовою 
охороною було встановлено 
осередки звичайного сосново-
го пильщика. Щоб визначити 
прогноз розвитку цього небез-
печного шкідника сосни і мож-
ливі наслідки від росту його 
чисельності, у першій полови-
ні липня Київське лісозахисне 
підприємство провело обсте-
ження підпорядкованих, а та-
кож лісів інших лісокористу-
вачів.

За результатами повторних 
обстежень протягом серпня 
було встановлено, що загроза 
повного об’їдання хвої сосно-
вим пильщиком складає у лі-
сах Чернігівського обласного 
управління лісовим та мислив-
ським господарством близько 
8 тис. га площі, у лісах, підпо-
рядкованих Міноборони Укра-
їни,  ділянка теж близько 8 
тис. га та у КП «Чернігівобл-
агроліс» — близько 6 тис. га.

СОСНОВий ПиЛьЩиК 
(Diprion pini) —

небезпечний шкідник, який 
щороку має дві генерації. Імаго 
першої хвилі починає літати на-
прикінці весни (у травні), другої 
генерації — в кінці липня-на по-
чатку серпня. В умовах Полісся 
цей літ може бути досить три-
валим, «розтягнутим».

Доросла самка — довжи-
ною до 11 мм, самці — до 8 мм. 
Окрас тільця самок варіюється 
від жовтого до чорного, а у сам-
ця — чорний, ноги жовті. Ву-
сики самок пильчастого виду, 
самців — перисті.

Самки першого покоління 
відкладають яйця у стару хвою 
протягом травня: кладуть у ре-
бро хвоїнки, де прорізають про-
пил і далі заливають виділен-
нями — після чого утворюється 
перистий кантик. Кількість яє-
чок на одну хвоїнку — від 1 до 25 
штук. Розвиток яєць цього поко-
ління — біля 2 тижнів.

Яйця другого покоління від-
кладаються наприкінці липня, 
а на початку серпня їх розвиток 
завершується. Перші личинки 
шкідника першої генерації мо-
жуть почати відроджуватися в 
середині травня і харчуються 
до першої декади липня — роз-
виток може тривати до шести 
тижнів.

Личинки другого покоління 
з’являються на початку серп-
ня і харчуються до кінця верес-
ня-початку жовтня. Кормова 
норма — до 40 шпильок (0,8г). 
Личинка має зеленувато-жов-
те тіло та буру головну капсу-
лу. Ведуть такий же колоніаль-
ний спосіб життя. Самці мають 
п’ять, а самки — шість віків.

Кокони шкідника бочкопо-
дібні, личинки першого поко-
ління повністю коронуються в 

кроні дерев, діапауза відсутня. 
Личинки другого покоління ко-
ронуються у підстилці.

Кокони першого поколін-
ня мають сірий (сталевий) ко-
лір і повздовжний рубець — від 
кріплення до хвоїнки. У коконів 
другого покоління коричневий 
колір, а рубець відсутній.

У другому поколінні на ста-
дії еонімфи може бути діапауза 
— протяжністю до кількох ро-

ків. Кокони самок в 1,5-2 рази 
більші за кокони самців: їх вага 
коливається від 0,025 г до 0,2 г.

Рекогносцирувальний на-
гляд найкраще проводити за 
калом гусені та за типовими по-
шкодженнями (їх спричиняють 
личинки 1-3 віків) в кінці трав-
ня — для першої генерації. І на-
прикінці серпня — для личинок 
другої. За калом і личинками — 
в час завершення харчування— 
в другій половині червня і другій 
половині вересня.

По першому поколінню: 
шляхом модельних гілок (зі-
брати всі кокони шкідника і 
проаналізувати їх).

По другому поколінню — 
у весняний період на почат-
ку квітня закласти пробні май-
данчики під проекцією крони 
дерев (2 на 0,5), повибирати 
матеріал та провести аналіз.

Намагатися зробити це за яй-
цекладками досить складно — 
через швидкий розвиток яєць.

Для всіх проб важливо роби-
ти аналіз, враховуючи пошко-
дження ентомофагами та від-
сотком діапазуючих особин.

У серпні в лісах Остерсько-
го та Чернігівського держ-
лісгоспів розпочалися ви-
нищувальні заходи там, де є 
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осередки цього шкідника. Че-
рез засоби масової інформації 
місцеве населення систематич-
но попереджалося, що в цей 
період в лісах, де ведуться такі 
роботи, заброняється збирати 
гриби чи заготовляти сіно.

Найбільше лісових культур 
вражено сосновим пильщиком 
у ДП «Остерське лісове госпо-
дарство» — у Придеснянсько-
му, Моровському та Остерсько-
му лісництвах. Обробляються 
зелені масиви аерозольною 
установкою «Гард-М» — препа-
ратом «фастак». У лісгоспі про-
цесом боротьби зі шкідником 
керує головний лісничий під-
приємства Валентин Судак, а 
виконавці — інженер з охоро-
ни та захисту лісу Олександр 
Жила, оператор аерозольної 
установки Олексій Озимай і 
водій Іван Цимбаліст.

Наприкінці серпня остер-
ські лісівники вже доглянули 
5976 гектарів лісу. Вони ще й 
прийшли на поміч своїм коле-
гам з «Козелецьагролісу» та ДП 
«Остерський військовий ліс-
госп» — впорали тут 6455 га лі-
сових масивів.

Активно ведуться знешко-
джувальні заходи і в Чернігів-
ському держлісгоспі. Полісь-
ким лісівникам допомагають 
працівники з «Харківлісозахис-
ту». У ДП «Чернігівське лісове 
господарство» обробили аеро-
зольною установкою 3591 гекта-
рів враженого пильщиком лісу.

На жаль, ще виявили осе-
редки небезпечного шкідника 
і в Добрянському держлісгоспі 
на площі 1816 га.

До боротьби з сосновим 
пильщиком підключилася і 
авіація: вона патрулює.

Юрій Пономаренко,
головний лісничий 

Чернігівського обласного 
управління лісового та 

мисливського господарства

На Міжнародній Спартакіаді

ІХ Міжнародна Спартакіа-
да «Слов’янське братерство» 
працівників держлісгоспів, 
присвячена 20-й річниці не-
залежності України та Дню 
працівника лісу, відбулася 2 
вересня у Чернігові.

До своїх колег у місто над 
Десною прибули їхні друзі-су-
перники з братньої Білорусі — 
Гомельського державного ви-
робничого лісогосподарського 
об’єднання.

Сонце з самісінького ран-
ку викотилося на осіннє небо і 
щедрими пригорщами дарува-
ло тепло учасникам змагань та 

їх уболівальникам. Всіх прибу-
лих гостинно приймали на базі 
СДЮШОР з лижного спорту 
«Берізка», на якій підготовлено 
не одну сотню майбутніх чемпі-
онів і призерів першостей Укра-
їни, Європи, Кубка та чемпіона-
тів світу і Олімпійських ігор.

Відкриття Спартакіади, як і 
вересневий день, було теплим 
та щирим. З вітальним словом 
звернулися до присутніх, по-
бажавши успішних виступів 
командам, заступник голови 
облдержадміністрації Віктор 
Тканко та голова ЦК профспіл-
ки працівників лісового гос-
подарства України Степан 
Кривов’язий. Про міцне корін-
ня слов’янського братерства і 
чудовий Сіверський край гово-
рили поважні сябри: Михайло 
Супрун, генеральний директор 
Гомельського державного ви-
робничого лісогосподарсько-
го об’єднання, і Віктор Крив-
ко-Красько, голова обласного 

комітету профспілки працівни-
ків лісу.

А Валерій Лозицький, на-
чальник Чернігівського облас-
ного управління лісового та 
мисливського господарства, 
на правах господаря оголосив 
про відкриття ІХ Міжнародної 
галузевої Спартакіади.

мІЦнЕ коРІння 
слоВ’янського БРатЕРстВа

Продовження на стор. 20.
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Державні прапори України 
та Білорусі підняли капітани ко-
манд, урочисто звучали Держав-
ні гімни. І дівчата в українських 
національних костюмах під звуки 
мелодії, за гарним слов’янським 
звичаєм, вручили від чернігів-
ської землі білоруським лісівни-
кам запашний коровай цьогоріч-
ного врожаю.

Старти Спартакіади проходи-
ли в Яцево. Саме тут у роки Ве-
ликої Вітчизняної війни від рук 
гітлерівців загинули тисячі ра-
дянських патріотів. На знак їхньої 
світлої пам’яті і вдячності ниніш-
ніх поколінь за сьогоднішнє мир-
не небо до Обеліска загиблим 
представники обох команд по-
клали квіти…

Коли ж оголосили програму 
Спартакіади, і її учасників, і всіх, 
хто вболівав «за своїх», запроси-
ли на футбольне поле. На ньому 
проводився — вперше! — матч 
між командами керівників держ-

лісгоспів обох областей. Бурх-
ливих емоцій глядачі не прихову-
вали, а футболісти викладалися 
«на повну». Між іншим,  «наш» Ва-
лерій Лозицький теж вийшов на 
поле.

До речі, міні-футбол не обми-
нув і представників обох команд.

Проводилися змагання з на-
стільного тенісу, перетягуван-
ня канату, волейболу, кульової 
стрільби, гірьового спорту,  ша-
шок. І звісно ж, професійних ви-
дів — зрубування дерева та роз-
пилювання колоди, метання 
сокири.

Слід відмітити, що спортивне 
дійство було видовищним і за-
хоплюючим, а боротьба за пер-
ше місце — напруженою й хви-
люючою. Приємно, що чернігівці 
виявилися лідерами в багатьох 
видах змагань і впевнено йшли 
до преможного п’єдесталу. Так, 
Сергій Савосько з Семенівсько-
го держлісгоспу влучно кидав со-

киру і вправно зрубав дерево. А 
Євген Швачко і Євген Шабовта — 
обидва з Городнянського держ-
лісгоспу — були визнані найкра-
щими спортсменами.

Хоча білоруська команда була 
досить сильною, чернігівці і в 
цьому році виграли Спартакіаду.

Микола Тищенко
Фото автора



На фестивалі «Київська Русь»

— Дякую, дякую вам 
за такий щедрий лісо-
вий дарунок, —  звер-
нувся, зворушений, 
до учнів Добрянського 
учнівського лісництва 
голова Чернігівської 
облдержадміністрації 
Володимир Хоменко, 
роздивляючись гри-
би. — Справді, немов 
у дитинство повер-
нувся. А пригадуєте, 
як ми весною  гуртом 
деревця висаджува-
ли? Навіду єтеся до 
них? Ну, похваліться  
своїми хорошими но-
винами.  

 Юні природолюби  
разом з Валерієм Ло-
зицьким, начальником 
обласного управління 
лісового та мисливсько-
го господарства, та Іва-
ном Горохівським, ди-
ректором Добрянського 
держлісгоспу, подару-
вали губернатору  на 
святі — ІУ Відкритому 
фестивалі традиційної 
слов’янської культури та 
бойових єдиноборств 
«Київська Русь» у Любе-
чі — дерев’яні вироби та 
кошик з грибами. І  охо-
че  поділилися радістю, 
дружно й весело пере-
повідаючи, як вони бра-
ли участь у У Всеукра-
їнському зльоті членів 
учнівських лісництв та 
гуртків юних лісівників 

і повернулися додому 
з нагородами. Володи-
мир Миколайович по-
бажав підліткам успіхів 
у навчанні, нових пере-
мог на відповідальних 
змаганнях , а також за-
вжди дружити з приро-
дою, берегти її.

Фестиваль зібрав си-
лу-силенну людей. Ста-
ровинний Любеч, щиро 
вітаючи їх, неначе до-
зволяв кожному пере-
горнути сторінки сво-
єї  багатовікової історії. 
Хвилююча подія — при-

буття до Спасо-Пре-
ображенського Собо-
ру ікони Святогірської 
Божої Матері. А скіль-
ки вражень у дорослих  
і дітей викликала куль-
турно-мистецька акція 
долучення Любецького 
рушника до Всеукраїн-
ської Рушникової доріж-

ки. Нікого не залишила 
байдужим презентація 
Всеукраїнської Рушни-
кової доріжки та Макро-
рушника «Євро-2012». 

Всім хотілося — і по-
важним гостям, і земля-
кам, і друзям близьким 
та далеким — поклас-
ти серпневі букети до 
пам’ятника 900-річчю 
Любецького з’їзду кня-
зів. Коли ж розпочався 
конкурс дзвонарів, гля-
дачам мимоволі здало-

ся, що машина часу  по-
кликала їх у минувшину:  
бойова дружина повер-
талася з переможного 
походу під «Любецький 
передзвін».

 Незабутня урочис-
та  мить — відкриття 
пам’ятника преподо-
бному Антонію Печер-

ському, одному з най-
відоміших релігійних 
ді я  чів Київської Русі,  
біля його печери.

 Зібрали немало 
прихильників і висту-
пи творчих колективів 
та гостей фестивалю. 
Звично  гамірно й люд-
но у містечку майстрів.

Ретельно підготу-
валися до свята тери-
торіальні громади Ріп-
кинщини та різноманітні  
підприємства району. 

Їх яскраво прикраше-
ні палатки ніхто не об-
минав. А Добрянський 
держлісгосп демонстру-
вав вироби з дерева і 
декоративно-садивний 
матеріал. До речі, ви-
шукані страви Сергія Ко-
новаленка, завідуючого 
їдальнею держлісгоспу, 
теж дуже сподобалися 
учасникам фестивалю.

 Любеч сьогодні від-
роджується, інтенсивно 
ведуться реставраційні 
роботи, а за озеленен-
ня містечка візьмуть-
ся лісівники. Як сказали 
вони своє вагоме  сло-
во в «Гетьманській сто-
лиці» у Батурині та пар-
тизанському «Лісограді» 
на Щорсівщині.

Микола Тищенко
Фото автора   

кошик БоРоВикІВ — гуБЕРнатоРу



З ОДНОГО ДеРеВА МОЖНА ВиГОТОВиТи МІЛьйОН СІРНиКІВ.
А ОДиН СІРНиК МОЖе ЗНиЩиТи МІЛьйОН ДеРеВ.

 Не паліть багаття поблизу дерев.
 Не кидайте недопалки.
 Не залишайте непогашеними багаття.
 Побачивши загорання,  відразу телефонуйте — 101!

ДІЄ «ГАРЯЧА ЛІНІЯ»

Для оформлення 
прозорої діяльності лісової 

галузі Чернігівщини та 
спілкування громадян 
щодо питань ведення 

лісового господарства 
в області у Чернігівському 

обласному управлінні 
лісового та мисливського 

господарства відкрито 
«гарячу лінію». Дзвінки 

приймаються з 8.15 до 16.45 
(перерва 12.00-13.00), 

в робочі дні за телефоном 
(0462) 447-630. 




